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Executive Summary
Offshore oil and gas activities present environmental challenges

due to the remote and harsh operating environment and the 

vulnerability of marine ecosystems in which they take place. As

Lebanon is a potential emerging offshore oil and gas producer, it

must be prepared to address environmental challenges that are 

intrinsic to the sector. In many aspects the Lebanese environmental

governance system generally meets international environmental

standards in the management of the oil and gas industry. However,

there are various gaps that need to be addressed ensure that the

Lebanese government is prepared to manage environmental risks

associated with offshore oil and gas activities. To do this, the 

responsibilities of the Ministry of Environment and other concerned

ministries must be better defined, capacities of concerned institutions

need to be bolstered, the procedures by which third parties are

used for inspections and investigations should be developed, new 

legislation should be passed covering management and disposal of

drilling and production wastes, and the provisions under which 

environmental assessments are carried out and environmental 

permits are issued must be finalized. 

This policy brief is based on 
a policy paper titled 
‘Strengthening Environmental
Governance of the Oil and Gas
Sector in Lebanon’, which was
supported by IDRC.
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Phase of Hydrocarbon Production 
Offshore hydrocarbon exploration and production activities are implemented

in different phases, each of which present specific risks to the environment.

These phases typically include exploration, development, production, and

decommissioning phases. Exploration entails activities needed to confirm the

presence and characteristics of hydrocarbons and includes primarily seismic

surveys, drilling of exploratory wells, and, if hydrocarbons are found, further

appraisal activities including drilling and testing of additional wells to confirm

the commerciality and quality of the resources. If resources are found to be

available in quantities and quality that can be produced in a cost effective

manner, development plans are prepared to outline the most technical and

commercially feasible means to extract these resources and bring them to the

market. Development plans typically include production platforms including

production wells and injection wells, sub-sea pipelines and infrastructure,

processing facilities, and on-shore infrastructure. Once development is

completed, the production

phase can be initiated. This  is

typically the longest phase,

during which hydrocarbons

are extracted, processed, and

conveyed to the market. Once

resource production is no longer commercially attractive, the field is decom-

missioned and production activities are stopped. This typically includes

removal of platforms, pipelines, and other infrastructure, while some

infrastructure might remain in place if allowed by existing legislation.

Environmental Threats and Risks
Throughout the course of petroleum exploration and extraction there are a

number of potential environmental impacts that could arise. These are caused

by the introduction of additional noise to the marine environment; atmospheric

emissions that contribute to air pollution and climate change; routine discharges

into the sea including treated sewage and domestic wastes, deck drainage,

and bilge and ballast water; discharges of drill cuttings and spent drilling

muds, which may contain chemicals that could be toxic to marine organisms;

discharges of produced water; and the generation of hazardous wastes including

naturally-occurring radioactive material (NORM).

In addition to the above so-called routine sources of environmental impacts,

the risk of accidental hydrocarbon and/or chemical spillage into the sea is one

of the main environmental concerns associated with oil industry developments.

Spilled oil and chemicals at sea can have a number of environmental and

economic impacts, the most conspicuous of which affect seabirds and marine
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mammals and could negatively affect economic sectors such as tourism.

Possible accidental events include collisions at sea, crude oil spills, chemical

spills, or gas blowouts during exploratory drilling and crude oil spills and

chemical spills during operation. While the probability of such occurrences is

very small, the magnitude of the impact depends on many factors, including

the volume and type of oil spilled/gas fired, sea and weather conditions, the

biological and physical characteristics of the area, the relative sensitivity of

species and communities, and effectiveness of oil spill response.

These risks dictate that a solid regulatory framework supported by capable

institutions and a clear distribution of roles are critical to effectively managing

environmental risks associated with the offshore oil and gas industry.

International Best Practices
Different environmental management systems for offshore petroleum activities

are adopted worldwide. Based on a review of environmental management

practices in offshore oil and gas sectors in the United States, Norway, Ireland,

UAE, and Qatar, a number of findings should be highlighted:

In all benchmark countries except for the UAE (more specifically Abu

Dhabi), the environmental regulatory authority is independent from the

oil and gas licensing authority. This is essential to ensure the autonomy of

the environmental regulatory authority and to avoid conflicts of interest.

General environmental legislation applies to the oil and gas sector in

all benchmark countries, yet

specific petroleum sector

legislation includes certain

environmental provisions and

requirements such as those

related to flaring and venting.

Environmental studies, whether

environmental impact statements or environmental area assessments,

are required for all phases of oil and gas operations as instruments for

environmental permitting and management of such operations.

Different types of environmental permits are required in different countries.

However, they all cover the areas of air emissions, flaring, and venting;

discharges at sea; and waste management. Such permits are generally

granted by the environmental regulatory authority.

Generally, the environmental regulatory authority monitors compliance by

conducting audits, inspections, and reviews. Scheduled and unannounced

inspections are conducted to ensure compliance with license conditions

and environmental requirements. Authorities either issue reports of non-

compliance or certificates of compliance/consent to operate.

... the risk of accidental hydrocarbon
and/or chemical spillage into the sea is
one of the main environmental 
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Operators are required to submit oil spill response plans that act as a first

layer of environmental protection. These plans should be in line with

national oil spill response plans prepared by the competent authorities. In

most cases, emergency response and cleaning required at a national level

are led by coast guard authorities.

Existing Environmental Governance System in Lebanon
The main environmental regulator for the oil and gas sector in Lebanon is the

Ministry of Environment (MOE). Other stakeholders involved in environmental

management of petroleum activities include the Council of Ministers (COM),

Lebanese Petroleum Administration (LPA), Ministry of Energy and Water

(MEW), Ministry of Public Works and Transport (MOPWT), Lebanese Atomic

Energy Commission (LAEC), Ministry of Defense, and the Lebanese Standards

Institution.

Environmental Legislation
Lebanon has ratified many conventions related to the protection of the

environment and marine environmental resources. These include but are not

limited to: The United Nations Convention on the Law of the Sea; the

Barcelona Convention and most of its protocols; various International Maritime

Organization (IMO) conventions; the Basel Convention; and the Convention

of the Conservation of Cetaceans in the Black Sea, Mediterranean Sea, and

Contiguous Atlantic. The MOPWT

is generally the focal point of

IMO conventions, while the

MOE is the focal point of most

of the other conventions.

Existing legislation in

Lebanon covers the majority of environmental issues related to the oil and

gas sector. Nevertheless, there are some requirements that existing legislation

does not cover such as the management and disposal of drill cutting and fluids,

produced water, and NORM wastes, which are the main pollutant streams that

arise from the offshore petroleum sector. Legislation that covers these aspects

should be issued. 

Environmental Risk Assessment
The requirement of environmental studies for petroleum activities is stipulated

in different Lebanese legislative texts. The Offshore Petroleum Resources

Law (OPRL) and Petroleum Activities Regulation (PAR) request an EIA for

development, production, transportation, storage, utilization, and decom-

missioning activities, but do not explicitly require an EIA for exploration
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activities. Also, the OPRL stipulates that the procedures, requirements, and

conditions related to the EIA study shall be stipulated by a COM decree.

According to the existing EIA decree, oil and gas pipelines, tanks, refineries,

and extraction of O&G require an EIA; exploration is not listed in the annexes

of the decree. 

Nevertheless, since marine water is a habitat of many endangered species,

and since coastal areas are considered sensitive areas, O&G exploration activities

may be subject to an environmental assessment study according to the EIA

decree, even if not listed in the decree. Additionally, the minister of environment

is entitled to request an EIA report for a project regardless of its classification.

The requirement of an EIA during exploration should be clearly defined to

avoid any ambiguity prior to the start of offshore exploration activities, which

are the first to start as soon as

licenses are granted to operators.

Environmental Permits
Requirements for different types

of permits are included in the

pertinent legislation, which

requires a permit for discharging

into territorial waters. Other legislation stipulates that the Department of Air

Quality at the MOE is responsible for determining the industrial institutions that

require a permit for releasing emissions into the air and specifying the mecha-

nism for granting the permit while the PAR and the OPRL require permits for

flaring. Additionally, the legislation states that industrial establishments

must apply for a three-year renewable environmental compliance certificate. 

Although the requirements for different types of permits are included in

Lebanese legislation, the limits, conditions, and procedures for issuing these

permits have yet to be specified.  Designating these must be considered a

priority as oil and gas activities should not be initiated in the absence of

specific environmental permitting procedures.

Monitoring/Enforcement/Assurance Mechanisms
According to the legislation, assurance mechanisms including monitoring,

inspection, auditing, and investigations are stipulated, while responsibilities

and mechanisms for environmental monitoring, auditing, inspection, and

reporting should be defined among different stakeholders in Lebanon.

Emergency Preparedness and Response
The LPA, in coordination with relevant institutions, and with the support of

UNDP, is preparing a national oil spill contingency plan. Operators should be

The requirement of an EIA during 
exploration should be clearly defined to
avoid any ambiguity prior to the start
of offshore exploration activities,
which are the first to start as soon as
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required to prepare spill contingency plans that are in line with a national

plan. Furthermore, it is essential that the capacity of national authorities

responsible for responding to spills be ramped up so they can fulfill their

roles.

Conclusions and Recommendations
In many aspects, the Lebanese environmental governance system should be

considered to meet international standards. However, there are various gaps

that need to be addressed to ensure the Lebanese government is ready to

manage the environmental risks associated with offshore oil and gas activities.

In terms of environmental regulatory authority, the main environmental

regulator for the oil and gas sector in Lebanon, the MOE, is independent from

the oil and gas licensing authority, which is in line with international best

practices. Although the role of the MOE in the oil and gas sector is explicitly

defined in the OPRL and PAR in several provisions, there are gray areas that

need to be better defined.

These include responsibilities

and mechanisms for environ-

mental monitoring, auditing,

inspection, and reporting.

This can be achieved by signing MOUs between the LPA and the MOE. 

Other entities also have specific environmental management roles such as

the MOPWT, which is the focal point of relevant international conventions

related to the environment (notably the International Convention for the

Prevention of Pollution from Ships), or LAEC, which has specific authority

over NORM. It is the opinion of the authors that MOUs be signed between the

LPA, MOE, and the aforementioned agencies to ensure responsibilities are clearly

delineated and to promote coordination and cooperation.

Existing institutions do not currently have the needed capacity to deal with

the requirements of the petroleum sector. The required staffing for concerned

institutions should be assessed and needed staff should be recruited. Training

needs assessment studies should be performed for different institutions that

will have an environmental role in the petroleum sector, and required training

and capacity building must be implemented. The needed equipment for

monitoring changes in environmental indicators/parameters must be made

available. To this end, the Norwegian government is already supporting the

LPA in building the capacity of relevant stakeholders in the oil and gas sector,

including the MOE, through the Oil for Development Program. It is also

recommended that an institutional assessment be conducted to evaluate the

feasibility of establishing a dedicated oil and gas service or department at the

MOE and possibly at other ministries with specific environmental management
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roles, such as the MOPWT.

Procedures for using third parties for EIA reviews, inspection, and auditing

should be developed, especially in the short term until existing institutions

gain the capacity to conduct such work. In this case, procedures to prequalify

competent firms need to be formulated.

In terms of environmental legislation, existing laws cover the majority of

environmental aspects related to the oil and gas sector. Nevertheless, there

are some requirements that it does not cover such as the management and

disposal of drill cutting and

fluids, produced water, and

NORM wastes, which are the

main pollutant streams that arise

from the offshore petroleum

sector, meaning further legislation is required. Additionally, some requirements

referred to in existing legislation have yet to be specified or issued by decrees,

such as those determining whether industrial institutions require a permit

for releasing emissions into the air, specifying the list of materials allowed

to be discharged in the sea, and establishing standards for the management

of solid waste streams expected from the O&G sector. In addition, it is highly

recommended that a mandatory submission of information on greenhouse

gas emissions by oil and gas companies to the MOE be required.

It is also highly recommended that specific limits and targets regarding

GHG emissions be established, along with specific guidelines for the oil and

gas sector. This is particularly

important given that the

emergence of this sector can

significantly increase Lebanon’s

carbon footprint.

It should be decided whether a new decree on EIAs specific to oil and gas

activities will be issued. It is the authors' opinion that the existing EIA decree

provides a good framework for environmental assessments of oil and gas

activities but it should be complemented by guidelines for the preparation

of EIA studies for specific oil and gas activities. EIA procedures should also

be developed to standardize the way risks are assessed and quantified. It is

also important to agree on whether an EIA study will be required for the

exploration phase, and particularly for exploratory drilling activities, which can

have significant environmental impacts if not properly managed. Mishandling

of this issue could lead to major public opposition and delays in the exploration

phase.

Although the requirements for different types of permits are included in

the legislation, the limits, conditions, and procedures for issuing these permits

Procedures for using third parties for
EIA reviews, inspection, and auditing
should be developed ...
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have yet to be specified. It is recommended that the MOE be responsible for

issuing discharge permits, emissions permits, and waste disposal permits. The

discharge limits stipulated in the permit can be specific to the drilling/operation

geographic location. General discharge limits into the sea may apply to areas

that do not contain sensitive

receptors (such as important

marine eco-systems or areas

approximate to fisheries),

while more stringent limits

apply to important/sensitive areas. With regard to flaring and venting permits,

they should be reviewed by the MOE before being issued by the MEW as

stipulated in the PAR.

In terms of monitoring, enforcement, and assurance mechanisms, respon-

sibilities should be divided among different stakeholders. This can be achieved

by signing MOUs between the LPA and concerned authorities, especially the

MOE. While the LPA can be responsible for monitoring inspections at the

activity level, the MOE should be responsible for monitoring changes in

environmental indicators, and should conduct regular and unannounced

audits and inspections to ensure compliance with the requirements of granted

permits and environmental management plans proposed in EIA studies, in

addition to issuing annual compliance reports. Procedures for employing the

use of a third party for inspection should be developed and engaging with an

independent organization to investigate incidents and accidents considered.

In terms of emergency preparedness and response, a detailed guidance

document must be developed for emergency preparedness and response, which

specifies emergency procedures and roles and responsibilities for different tiers

of emergencies. The LPA is working toward the development of a national oil

spill contingency plan in coordination with all relevant stakeholders as part of

the SODEL project, while mechanisms for increased transboundary cooperation

in environmental management also need to be established.
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ةيئيبلا ةرادلإا زيزعت
زاغلاو طفنلا عاطقل

نانبل يف
جاحلا اميدو يروخ ودراكير

 يذيفنت صخّلم
دعبل اًرظن ةيّئيب تايدحت ىلع ةيّرحبلا زاغلاو طفنلا ةطشنأ يوطنت
مظنلا ةيّضرعت ىلإ ةًفاضإ ،ةبعصلا لمعلا ةئيبو ةفاسملا
زورب لامتحلا اًرظنو .تايّلمعلا هذه مّتت ثيح ةيرحبلا ةيجولوكيلإا
عفرل هريضحت نم دّب لا ،رحبلا يف  زاغلاو  طفنلل جتنمك نانبل
ةمكوحلا ماظن مرتحي .عاطقلا اذهل ةمزلاملا ةيّئيبلا تايدحتلا
نم ريثك يف ةيّلودلاةيّئيبلا ريياعملا ماع لكشب ينانبللا ةيّئيبلا
اًبوشم لازي لا هنّأ ريغ .زاغلاو طفنلا ةعانص ةرادإ ةهجل يحاونلا
دادعتسا نم دكّأتلل ةجلاعملا بجوتست يتلّا تارغثلا نم ديدعلاب
طفنلا ةطشنأبةلصتّملا ةيّئيبلا رطاخملا ةرادلإ ةيّنانبللا ةموكحلا
تايّلوؤسمل لضفأ ديدحت نم دّب لا ،ضرغلا اذهلو .ةيّرحبلا زاغلاو
تاردق زيزعت نيّعتي امك ،ةيّنعملا تارازولا نم اهريغو ةئيبلا ةرازو
ةثلاث فارطأب ةناعتسلاا تاءارجإ ريوطتو ،ةصّتخملا تاسسّؤملا
ةديدجلا تاعيرشتلا ريرمتو ،قيقحتلاو شيتفتلا ماهمب علاطضلال

ةغايص ىلإو امك ،اهنم صلّختلاو جاتنلااو رفحلا تايافن ةرادلإ
صخرلا حنمو ةيّئيبلا تامييقتلا ءارجإ اهبجومب مّتي يتلّا ماكحلأا
 .ةيّئيبلا

صخلملا اذه يدّعم لوح
يئيب سدنهم ،يروخ ودراكير
ةنس نيرشع وحن هيدلو سرّمتم
يتنثا نم رثكلأ لمع ،ةربخلا نم
تامدخلا ميدقت يف ةنس ةرشع
.زاغلاو طفنلا عاطقل ةيّئيبلا
ةعومجم يف اًكيرش هتفصبو
ةيّراشتسلإا (DRALE)’درلايإ‘
مدّقي،اهيف ةئيبلا مسقل اًسيئرو
ةيّراشتسإ تامدخ يرود لكشب
تاموكحلل ةئيبلا لاجم يف
،ةيّنطولاو ةيّلودلا طفنلا تاكرشو
ىلا ةيئيبلا ةروشملا مدقي امك
يسدنهلا ميمصتلا يلواقم
تاكرشلاو (DEEF) لماكتملا
.(CPE) دوقعلل ةذفنملا ةيسدنهلا
اًدلب نيرشع يف يروخ لمع
هيدلو ،تارّاق ثلاث ىلع نيعزّوم
طورشلايف ةقمّعم ةفرعم
ريوطتةرود لحارم ةفّاكل ةيّئيبلا
ماظن ىلإ ةفاضلإاب ،زاغلاو طفنلا
 .ينانبللا ةيّئيبلا ةمكوحلا

يف ةيّئيب ةسدنهم يه جاحلا اميد
تاونس رشع نم رثكأ اهديصر
،ةيّئيبلا تاساردلا لاجم يف ةربخ
ةيّسسّؤملا رطُلأُا مييقت اهيف امب
يّئيبلا مييقتلاو ،ةيّنوناقلاو
يئيبلا رثلأا مييقتو ، يّجيتارتسلاا
ةيّرحبلاو ةيّربلا ةيّلورتبلا ةطشنلأل
لثم ةيّطفنلا تاكرشلا تايربكل
سأو ،انيإو ،ادنك ورتبو ،لاتوت
،انياشتورتبو ،دم تسيإ يج نأ
ةيّنيصلا ةيّنطولا ةسسّؤملاو
.اهريغو ،يرحبلا طفنلل

١٢ مقر ددعلا٦١٠٢ زومّت

اذه ةسايسلا صخلم دنتسي
زيزعت‘ ناونعب ةسايس ةقرو ىلإ
طفنلا عاطقل ةيّئيبلا ةرادلإا
اهزاجنإ مّت ،’نانبل يف زاغلاو
ةيمنتلا ثوحب زكرم نم معدب
.(CRDI) ةيّلودلا
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تاقورحملا جاتنإ ةلحرم
ولخت لا لحارم ةدّع ىلع تاقورحملاب ةلصتّملا ةيّرحبلا جاتنلإاو بيقنتلا لامعأ متت
جاتنلإاو ريوطتلاو بيقنتلا لامعأ اًيديلقت لحارملا هذه نمّضتتو .ةيّئيب رطاخم نم
تاقورحملا دوجو نم دكأتلل ةيّرورضلا ةطشنلأا مّضيف بيقنتلا امّأ .لمعلا ءاهنإو
،فاشكتسلاا رابآ رفحو ،ةيّلوّلأا ةيّلازلزلا حوسملا ىلع لمتشيو ،اهصئاصخو
رابلآا رفح نمّضتتو ،تاقورحملا دجاوت لاح يف ةيفاضلاا تايمييقتلا ءارجإو
اذإو .ةديّج ةيّعونبو ةيّراجت تايّمكب دراوملا رفاوت نم دكأتلل اهرابتخاو ةيّفاضلإا
ثيح نم لاعّف وٍحن ىلع اهجاتنإب حمست يتلّا ةيّعونلاو ةيّمكلاب دراوملا ترفاوت
اًيّراجت ىدجلأاو اًيّنقت ىقرلأا لئاسولا ديدحتل ريوطتلا ططخ دادعإ مّتي ،ةفلكلا

ةًدا-ع ر-يو-ط-ت-لا ط-ط-خ ن-مّضت-تو .قوسلا ى-لإ ا-ه-لاصيإو دراو-م-لا هذ-ه جار-خ-تسلا
ةيّتحتلا ةينبلاو بيبانلأاو ،خّضلا رابآو جاتنلإا رابآ كلذ يف امب ،جاتنلإا تاصّنم

،رحب-لا ح-طس تح-ت ةدود-م-م-لا
ةين-ب-لاو ،ة-ج-لا-ع-م-لا تآشن-مو
لامكتسا دنعو .ةيّربلا ةيّتحتلا
ةلحرم قلاطإ نكمي ،ريوطتلا
نو-ك-ت ة-ل-حر-م-لا هذ-ه .جا-ت--نلإا

يف اهفيرصتو ،اهتج-لا-ع-مو ،تا-قور-ح-م-لا جار-خ-تسا ا-ه-للا-خ مّ-ت-يو ،لو-طلأا ةًدا-ع
لقحلا يف لمعلا ءاهنإ مّتي اًيراجت اًباذج ريغ دراوملا جاتنإ حبصي امدنعو .قوسلا
بيبانلأا طوطخو ،تاصّنملا عزن ىلع ةًداع كلذ لمتشيو .جاتنلإا ةطشنأ فيقوتو
بسحب ةيتحتلا ىنبلا ضعب ىلع ءاقبلإا نكمي نيح يف ،ةيّتحتلا ىنبلا نم اهريغو
 .ةيعرملا نيناوقلا هب حمست ام

ةيّئيبلا رطاخملاو تاديدهتلا
.ةلمتحملا ةيّئيبلا راثلآا نم ددع ىلع هجارختساو طفنلا نع بيقنتلا راسم يوطني
يتلّا ةيّوجلا تاثاعبنلااو ؛ةيّرحبلا ةئيبلا ىلإ ةيفاضإ ءاضوض لاخدإ نع أشنت يهو
امب رحبلا يف ةيّنيتورلا تافيرصتلاو ؛يخانملا ريّغتلاو ءاوهلا ثوّلت يف مهستُ
نم فرصلاو ،ةجلاعملا ةيّلزنملا تايافنلاو ريراجملاب ةلصتّملا كلت كلذ يف
ةجتانلا لاحولأاو رفحلا تاتشقم فيرصتو ،ريباوصلا هايمو ةنسلآا هايملاو ،نفسلا
تانئاكلا ىلع ةرطخ نوكت دق ةيّئايميك داوم ىلع يوتحت نأ نكمي يتلاو ،رفحلا نع
داوملا كلذ يف امب ةرطخلا تايافنلا جاتنإو ؛ةجتنلا هايملا فيرصتو ؛ةيّرحبلا
.MRON -ردصملا ةيّعيبطلا ةعّشملا

ربتعيُ ،ةيّئيبلا راثلآل ةيّديلقت رداصمب ىمسي امم هلاعأ دروَ ام ىلإ ةفاضلإاب
لغاوشلا دحأ رحبلا يف يضرعلا ةيّئايميكلا داوملا وأ/و تاقورحملا برّست رطخ
ةيّئايميكلا داوملاو طفنلاف .ةيّطفنلا ةعانصلا ريوطتب ةلصتّملا ةيّساسلأا ةيّئيبلا
ام اهزربأ ،ةيّداصتقلااو ةيّئيبلا راثلآا نم ددع ىلإ يدّؤت دق رحبلا يف ةبرّستملا
ةيّداصتقلاا تاعاطقلا ىلع اًبلس رثّؤت دقو ،ةيّرحبلا تاييدثلاو رحبلا رويط لاطي
يف تامادطصلاا ةلمتحملا ةيّضرعلا ثداوحلا نمّضتت نأ نكميو .ةحايسلا لثم
ةيّزاغلا تاراجفنلاا وأ ،ةيّئايميكلا تابرّستلاو ،ماخلا طفنلا تابرّستو ،رحبلا ضرع

ةلصتّملا ةيّرحبلا جاتنلإاو بيقنتلا لامعأ متت
نم ولخت لا لحارم ةدّع ىلع تاقورحملاب

ةيّئيب رطاخم



ةيّئايميكلا داوملاو ماخلا طفنلا برّست ىلإ ،طفنلا نع بيقنتلل رفحلا تايلمع للاخ
نّأ لاّإ ،اًدّج ةليئض ودبت كلذ ثودح ةيّناكمإ نّأ نيح يفو .جارختسلإا تايّلمع للاخ
،هعونو برّستملا زاغلا/طفنلا مجح اهيف امب ،ةدع لماوع نهر ىقبت رثلأا ةحادف
ةيّساسحلاو ،ةقطنملل ةيئايزيفلاو ةيّئايحلإا صئاصخلاو ،سقطلاو رحبلا لاوحأو
تاعمتجملاو عاو-نلأل ة-يّ-بسن-لا
ةباجتسلإا ةيّلعاف ىدمو ،ةيحلا
.يطفنلا برستلل

ر-طا--خ--م--لا هذ--ه بجو--تست
،ن-ي-ت-م يم-ي-ظ--ن--ت را--طإ عضو
ة--يّو--ق تاسسّؤم--ب مو---عد---م
ةلصتّملا ةيّئيبلا رطاخملا ةرادلإ ةيّساسأ رصانع يهو ،راودلأل حضاو عيزوتو
  .لاعّف لكشب ةيّرحبلا زاغلاو طفنلا ةعانصب

  ىلضفُلا ةيّلودلا تاسرامملا
ىلإ ادًانتساو .ملاعلا يف ةيّرحبلا ةيّلورتبلا ةطشنلأل ةيّئيبلا ةرادلإاا مظنُ ددعتت
لك يف يرحبلا زاغلاو طفنلا عاطق يف ةيّئيبلا ةرادلإا تاسرامم لمش ضارعتسا

،ةدحتّملا ةيّبرعلا تاراملإاو ،ادنلريإو ،جيورنلاو ،ةيّكريملأا ةدحتّملا تايلاولا نم
 :تاجاتنتسلاا نم ددع ىلع ءوضلا ءاقلإ نكمي ،رطقو

تاراملإا لاخ اميف ،ةيّعجرملا نادلبلا عيمج يف ةمظانلا ةيّئيبلا ةطلسلا عتّمتت
طفنلا عاطق يف صيخارتلل ةحناملا ةئيهلا نع ةيّللاقتسلااب ،ةدحتّملا ةيّبرعلا
ةمظانلا ةيّئيبلا ةطلسلا ءارآ ةيّللاقتسا نامضل يساسأ رمأ اذهو .زاغلاو
.حلاصملا براضت يدافتلو
نادلبلا عيمج يف زا-غ-لاو ط-ف-ن-لا عا-ط-ق ى-ل-ع ما-ع-لا يئي-ب-لا ع-يرشت-لا ق-ب-ط-ن-ي
ماكحلأأ ضعب نمّضتت طفنلا عاطقب ةصاخ تاعيرشت ةمث نّأ ريغ ،ةيّعجرملا
 .سيفنتلاو قرحلاب ةلصتّملا كلت رارغ ىلع ةيّئيبلا طورشلاو
ةقطنملا تامييقتو يئيبلا رثلأا تانايب يأ -ةيّئيبلا تاساردلا ءارجإ طرتشيُ
ةيئيبلا صيخارتلا حنمل تاودأك زاغلاو طفنلا تايّلمع لحارم عيمجل -ةيّئيبلا
 .تايّلمعلا هذهل ةيّئيبلا ةرادلإاو
يطّغت اهعيمج نّأ ريغ .نادلبلا فلاتخاب ةبولطملا ةيّئيبلا صيخارتلا عاونأ فلتخت
ةرادإو ؛رحبلا يف فيرصتلاو ؛سيفنتلاو قرحلاو ،ةيّوجلا تاثاعبنلإا تلااجم
 .ةمظانلا ةيّئيبلا ةئيهلا نع صيخارتلا هذه ردصت ام اًبلاغو .تايافنلا
نم ةيئيبلا طورشلا عم ةقباطملا ،ماع لكشب ،ةمظانلا ةيّئيبلا ةطلسلا دصرت
شيتفت تايلمع متتو .ةعجارملاو ،شيتفتلاو ،قيقدتلا تايّلمع ءارجإ للاخ
.ةيّئيبلا تابلّطتملاو صيخرتلا طورش عم ةقباطملا نامضل ةنلعمُ ريغو ةجمربم
ءارجإ ىلع ةقفاوم/ةقباطم تاداهش وأ ةقباطم مدع ريراقت تاطلسلا ردصتو
.تايّلمعلا
يتلا ةيّطفنلا تابرستلل ةباجتسلإا ططخ اومدّقيُ نأ نيلغّشملا ىلع طرتشيُ
ططخ عم قفاوتت نأ ططخلا هذهل يغبنيو .ةيّئيبلا ةيامحلا لحارم ىلوأ نم ربتعتُ

3 نانبل يف زاغلاو طفنلا عاطقل ةيئيبلا ةرادلإا زيزعت

داوملا وأ/و تاقورحملا برّست رطخ ربتعيُ
لغاوشلا دحأ رحبلا يف يضرعلا ةيّئايميكلا
ةعانصلا ريوطتب ةلصتّملا ةيّساسلأا ةيّئيبلا
ةيّطفنلا
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.ةيّنعملا تاطلسلا لبق نم ةعوضوملا ةيّطفنلا تابرّستلل ةيّنطولا ةباجتسلاا
تلااحل ةباجتسلاا تايلمع لحاوسلا رفخ تاطلس دوقت ،تلااحلا مظعم يفو
 .ينطولا ديعصلا ىلع ةمزلالا فيظنتلاو ئراوطلا

نانبل يف مئاقلا ةيّئيبلا ةمكوحلا ماظن
.نانبل يف زاغلاو طفنلا عاطقل ةيّساسلأا ةمظانلا ةيّئيبلا ةطلسلا ةئيبلا ةرازو ربتعتُ
لمتشتف نانبل يف ةيطفنلا ةطشنلأل ةيّئيبلا ةرادلإاب ةينعملا ىرخلأا تاطلسلا امأ
ةرازوو ،هايملاو ةقاطلا ةرازوو ،لورتبلا  عاطق ةرادإ ةئيهو ،ءارزولا سلجم ىلع
ةسسؤمو ،عافدلا ةرازوو ،ةيّرذلا ةقاطلل ةيّنانبللا ةنجللاو ،لقنلاو ةمّاعلا لاغشلأا
.ةيّنانبللا تافصاوملاو سيياقملا

يئيبلا عيرشتلا
ةيّئيبلا دراوملاو ةئيبلا ةيامحب ةلصتّملا تايّقافتلاا نم ديدعلا ىلع نانبل قدَاص

لوح ةدحتّملا مملأا ةيّقافتّا ،رصحلا لا لاثملا ليبس ىلع ،نمّضتت يهو .ةيّرحبلا
ةمظّنملل ةفلتخم تايّقافتاو ؛اهتلاوكوتورب مظعمو ةنولشرب ةيّقافتاو ؛رحبلا نوناق
رحبلا يف تايتوحلا ظفحب قلع-ت-م-لا قا-ف-تلااو ؛لزا-ب ة-يّ-قا-ف-تاو ؛ة-يّ-لود-لا ة-يّر-ح-ب-لا
ربتعتُو .يسلطلأا طيحملل ةرواجملا ةقطنملاو طسوتملا ضيبلأا رحبلاو دوسلأا
ةيّرحبلا ةمظّنملا تايّقافتلا ةيّعجرملا لاصتّلاا ةطقن لقنلاو ةمّاعلا لاغشلأا ةرازو
 .ىرخلأاتايّقافتلاا مظعمل ساسلأا عجرملا ةئيبلا ةرازو ربتعتُ نيح يف ،ةيّلودلا

يف دمتعملا عيرشتلا يطغي
ةيّئيبلا لئاسملا م-ظ-ع-م نا-ن-ب-ل
.زاغلاو طفنلا عاط-ق-ب ة-لص-تّ-م-لا
ةدوجوملا تا--ع--يرشت--لا ن--ك---لو
ةرادإ :لثمطورشلا ضعب لفغتُ

،رفحلانع ةجتانلا هايملاو ،اهنم صلّختلاو رفحلا نع ةجتانلا لئاوسلاو رفحلا تاتشقم
ةيّساسلأا ةثوّلملا تائفلا يهو ،ردصملا ةيّعيبط ةعّشم داوم نم تايافنلاو
  .روملأا هذه يطّغي عيرشت رادصإ نم دّب لاو .يرحبلا طفنلا عاطق نع ةمجانلا

ييئيبلا رطخلا مييقت
صوصنلا نم ددع يف ةيطفنلا تاطاشنلا لوح ةيّئيب تاسارد ءارجإ طرش دُرِي
ةيّرحبلا هايملا يف ةيطفنلا دراوملا نوناق نم لّك صّنيو .ةيّنانبللا ةيّعيرشتلا
ةطشنلأ يئيب-لا ر-ثلأل م-ي-ي-ق-ت ءار-جإ ى-ل-ع ة-ي-ط-ف-ن-لا ة-طشنلأا د-عاو-قو ة-م-ظ-نأو
لا نكلو ،ليغشتلا فقوو ،ل-ي-غشت-لاو ،ن-يز-خ-ت-لاو ،ل-ق-ن-لاو ،جا-ت-نلإاو ،ر-يو-ط-ت-لا
دراوملا نوناق صّنيو .بيقنتلا ةطشنلأ يئيبلا رثلأا مييقت ءارجإ ةًحارص طرَتشي
ءارزولا سلجم نع موسرم رودص بوجو ىلع اًضيأ ةيّرحبلا هايملا يف ةيطفنلا
.يئيبلا رثلأا ميي-ق-ت ةسارد-ب ة-لص-تّ-م-لا طورشلاو تا-ب-لّ-ط-ت-م-لاو تاءار-جلإا دد-ح-ي
تانازّخلاو بيبانلأا مزلتست ،اًيلاح هب لومعملا يئيبلا رثلأا مييقت موسرم بسحبو
رثلأل مييقت ءارجإ ىلإ ،جارختسلاا ةطشنأ امك ،زاغلاو طفنلاب ةصّاخلا يفاصملاو

تايّقافتلاا نم ديدعلا ىلع نانبل قدَاص
دراوملاو ةئيبلا ةيامحب ةلصتّملا

ةيّرحبلا ةيّئيبلا
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 .موسرملا تاقحلم يف هل ركذ لاف بيقنتلا امّأ ؛يئيبلا
،ضارقنلااب ةددّهملا عاونلأا نم ديدعلل نطوم يه ةيّرحبلا هايملا نّأ امب ،هنأ ديب
بيقنت ةطشنأ عاضخإ نكميُ ،ةساسّح قطانم ربتعتُ ةيّلحاسلا قطانملا نّأ امبو
مل نإو ،ةلصلا تاذ موسرملا بسحب يئيبلا رثلأا مييقتل ةسارد ىلإ زاغلاو طفنلا
يئيبلا رثلأا مييقت لوح اًريرقت بلطي نأ ةئيبلا ريزول قّحي ،كلذ ىلإ .ةًحارص هيف درت
ءانثأ يئيبلا رثلأا مييقت ءارجإ ىلعو .هفينصت نع رظنلا ضّغب نيّعم عورشمل
،سابتلا يلأ اًيدافت ةيّرحبلا بيقنتلا ةطشنأ ءدب لبق حوضوب ددحي نأ بيقنتلا
 .نيلغّشملل صيخارتلا حنم دنع قلطنت يتلّا ةطشنلأا لوّأ يهو

 ةيّئيبلا صيخارتلا
،ةلصلا تاذ عيرشتلا يف اهعاونأ فلتخم ىلع صيخارتلاب ةصّاخلا طورشلا درت
صّنيو .ةيّميلقلإا هايملا يف فيرصتلل ةصخر رادصتسا طرش ىلع صني يذلاو
موقت يتلا ةهجلا يه ،ةئيبلا ةرازو يف ءاوهلا ةيّعون ةرئاد نّأ ىلع رخآ عيرشت
يف تاثاعبنلاا قلاطلإ ةصخر ىلإ جاتحت يتلّا ةيّعانصلا تاسسّؤملا ديدحتب
يف ةيطفنلا دراوملا نوناق طرتشي نيح يف ،صيخرتلا حنم ةيّلآ ديدحتو ،ءاوهلا
،كلذ ىلإ .قرحلل صخر رادصتسا ةيطفنلا ةطشنلأا دعاوقو ةمظنأو ةيّرحبلا هايملا
بو-جو ى-ل-ع ع--يرشت--لا صّن--ي
ة-يّ-عا-نصلا تاسسؤم-لا مدّ-ق-ت
ةدا----هش رادصتسلا بل-----ط-----ب
ثلاث ةدّمل ةيئي-ب-لا ة-ق-با-ط-م-لا

 .ديدجتلل ةلباق تاونس
ينانبللا عيرشتلا نّأ مغرو

،دودحلا نّإف ، اهعاونأ فلتخم ىلع صخرلاب ةلصتّملا طورشلا ىلع لمتشي
دّب لاو .دعب اهديدحت مّتي مل صخرلا هذه رادصتساب ةصّاخلا تاءارجلإاو ،طورشلاو
بايغ لّظ يف أدبت نأ بجي لا زاغلاو طفنلا ةطشنأ نّلأ اهديدحتل ةيّولولأا ءلايإ نم
 .ةيّئيبلا صيخارتلا رادصلإ ةددّحملا تاءارجلإا

ققحتلا/ذافنلإا/ةباقرلا تايّلآ
،قيقحتلاو قيقدتلاو شيتفتلاو ةباقرلا اهيف امب ،ققحتلا تايّلآ ىلع عيرشتلا صّني
ةباقرلا تايّلآو نانبل يف ةقلاعلا باحصأ فلتخم تايّلؤوسم ديدحت بوجو ىلعو
.مهب ةصّاخلا ةيّئيبلا غلابلإاو شيتفتلاو قيقدتلاو

  اهل ةباجتسلإاو ئراوطلا تلااحل بهّأتلا
مملأا جمانربو ةينعملا تاسسؤملا عم نواعتلاب ،لورتبلا عاطق ةرادإ ةئيه دمعت
يغبنيو .يطفنلا برستلل ةينطو ءىراوط ةطخ دادعإ ىلا ،يئامنلإا ةدحتملا
.ةينطولا ةطخلل ةقباطم نوكت يطفنلا برستلل ءىراوط ططخ دادعإ نيلغشملل
برستلل ةباجتسلاا نع ةلوؤسملا ةينطولا تاطلسلا تاردق ةدايز نيعتي ،كلذك
 .اهرود ةيدأت نم نكمتت يك يطفنلا

بيقنتلا ءانثأ يئيبلا رثلأا مييقت ءارجإ ىلع
بيقنتلا ةطشنأ ءدب لبق حوضوب ددحي نأ
ةطشنلأا لوّأ يهو ،سابتلا يلأ اًيدافت ةيّرحبلا
نيلغّشملل صيخارتلا حنم دنع قلطنت يتلّا
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تايصوتلاو تاجاتنتسلاا
.ىتّش حٍاون يف ةيّلودلا ريياعملا مرتحي ينانبللا ةيّئيبلا ةمكوحلا ماظن نّأ كّش لا
دادعتسا نم دكّأتلل ةجلاعملا يعدتست يتّلا تارغثلا ضعب هبوشت تلاز لا ،نكلو
 .ةيّرحبلا زاغلاو طفنلا ةطشنأب ةلصتّملا ةيّئيبلا رطاخملا ةرادلإ ةيّنانبللا ةموكحلا

لاجملا يف ةيّساسلأا ةمظانلا ةهجلا نّإف ،ةمظانلا ةيّئيبلا ةطلسلا صّخ اميف
نع ةلّقتسم ةطلس يه ،ةئيبلا ةرازو يأ ،نانبل يف زاغلاو طفنلا عاطقل يئيبلا
ةيّلودلا تاسرامملا عم ىشامتي ام اذهو ،زاغلاو طفنلا صيخارت حنمت يتلا ةئيهلا
يف حوضوب هديدحت مت زاغلاو طفنلا عاطق يف ةئيبلا ةرازو رود نّأ مغرو .ىلضفُلا
ةطشنلأا دعاوقو ةمظنأو ةيّرحبلا هايملا يف ةيطفنلا دراوملا نوناق ماكحأ نم ددع

اًبوشم لازي لا وهف ،ةيطفنلا
يحاونلا ضعب يف ضومغلاب
،ديدحتلا نم ديزملا جاتحت يتلا
تا--يّ--لوؤسم--لا ل--مشي كلذو

.يئيبلا لاجملا يف غلابلإاو شيتفت-لاو ق-ي-قد-ت-لاو دصر-لا-ب ة-ط-ب-تر-م-لا تا-يّ-للآاو
عاطق ةرادإ ةئيه نيب مهافت تاركّذم عيقوت للاخ نم صقنلا اذه ةجلاعم نكميو
 .ةئيبلا ةرازوو لورتبلا

لاغشلأا ةرازوك ،ةيّئيبلا ةرادلإا يف ةددّحم راودأب اًضيأ ىرخأ تاهج علطضت
تاذ ةيّلودلا تايّقافتلاا يف ةيّعجرملا لاصتّلاا ةطقن ربتعت يتلا لقنلاو ةمّاعلا
نع مجانلا ثوّلتلا عنمل ةيّلودلا ةيّقافتلاا اهنم اميّس) ةئيبلاب ةطبترملاو ةلصلا
قلّعتي اميف ساسلأا عجرملا ربتعت يتلّا ةيرذلا ةقاطلل ةينانبللا ةنجللا وأ ،(نفسلا
تاركّذم عيقوت صخّلملا اذه ودّعم ديّؤيو .ردصملا ةيّعيبطلا ةعّشملا داوملاب
نامضل هلاعأ ةروكذملا تاهجلاو ةئيبلا ةرازوو لورتبلا عاطق ةرادإ ةئيه نيب مهافت
 .نواعتلاو قيسنتلا زيزعتو حوضوب تايّلوؤسملا ديدحت

عاطق تابلّطتم ةيبلتل ةبولطملا تاردقلاب اًيلاح عتمتت لا ةمئاقلا تاسسؤملا نإ
،ة-يّ-ن-ع-م-لا تاسسّؤم-ل-ل ة-يّرورضلا ة-يّرشب-لا دراو-م-لا م-ي-ي-ق-ت ن-م دّ-ب لاو .ط-ف-ن-لا
تاجاحلا مييقت تاسارد ءارجإ نيعتي ،كلذك .ةجاحلا بسحب فيظوتلا ىلإ ةردابملاو
،يطفنلا  عاطقلا يف يئيب رودب علطضتس يتلا تاسسّؤملا فلتخمل ةيّبيردتلا
ريفوت نيّعتي ،كلذ ىلإ .تاردقلا ءانب ةطشنأو تابيردت نم مزلي ام ذيفنتو
،ةياغلا هذهلو .ةيّئيبلا تاملّعملا/تارشؤملا يف تارييغتلا دصرل ةمزلالا تادّعملا
باحصأ تاردق ءانبل لورتبلا عاطق ةرادإ ةئيهل معدلا ميدقتب ةيّجيورنلا ةموكحلا ترشاب
جمانرب للاخ نم كلذو ،ةئيبلا ةرازو  هيف امب ،زاغلاو طفنلا عاطقب نييّنعملا ةقلاعلا
ءاشنإ ىودج نايبتل يسسّؤم مييقت ءارجإب ىصوي امك .ةيمنتلا لجأ نم طفنلا

ىرخأ تارازو يف امبّرو ،ةئيبلا ةرازو يف زاغلاو طفنلاب صّتخت ةرئاد وأ ةحلصم
 .لقنلاو ةمّاعلا لاغشلأا ةرازوك ،ةئيبلا ةرادإ لاجم يف ةددّحم راودأب علطضت

ةعجارملا تايّلمع ءارجلإ ةثلاث فارطأب ةناعتسلاا تاءارجإ ديدحت نم دّب لاو
باستكا نيح ىلإ كلذو ،ريصقلا ىدملا ىلع اميّسلاو ،قيقدتلاو شيتفتلاو
نيّعتي ،ةلاحلا هذه يفو .لمعلا اذه لثمب مايقلا ىلع ةردقلل ةمئاقلا تاسسؤملا
 .ةبولطملا ةءافكلاب عتّمتت يتلّا تاكرشلا ليهأتل ةصّاخلا تاءارجلإا عضو

ءىراوط ططخ دادعإ نيلغشملل يغبني
ةينطولا ةطخلل ةقباطم نوكت يطفنلا برستلل
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يحاونلا مظعم يطّغت ةيّلاحلا نيناوقلا نّإف ،يئيبلا عيرشتلاب قلّعتي اميف
لثم ،عيرشتلا اهنع لفغ تابلّطتم ةمّث نكلو .زاغلاو طفنلا عاطقب ةلصتّملا ةيّئيبلا
،اهنم صلّختلاو ةعبانلا هايملاو رفحلا نع ةمجانلا لئاوسلاو رفحلا تاتشقم ةرادإ
ةيّساسلأا تائفلا دّعت يهو ،ردصملا ةيّعيبطلا ةعّشملا داوملا تافلّخم ىلإ ةًفاضإ

وعدت لازت لا ةجاحلا نّأ ينعي ام ،يرحبلا يلورتبلا عاطقلا نع ةجتانلا تاثوّلملا نم
.يفاضإ ع----يرشت رادصإ ى----لإ
تابلّطتملا ضعب تلاز لا ،كلذك
ع--يرشت--لا يف ا---هر---كذ دراو---لا
وأ ديدحتلا ىلإ ةجاحب يلاحلا
كلت لثم ،ميسارم رادصإ ىلإ
قلا-طلإ ةصخر رادصتسا ة-يّ-عا-نصلا تاسسّؤم--لا ى--ل--ع نا--ك اذإ ا--م ددّ--ح--ت يت--لا
،رحبلا يف اهفيرصتب حمسيُ يتلا داوملاب ةمئاق عضوو ،ءاوهلا يف تاثاعبنلإا
،زاغلاو طفنلا عاطق نع جتنت نأ عقّوتيُ يتلا ةبلصلا تايافنلا ةرادلإ ريياعملا ءاسرإو
تازاغ تاثاعبنا لوح تامولعملل يمازللإا ميدقتلا دامتعا ةدشب حصنيو امك
  .ةئيبلا ةرازول  زاغلاو طفنلا تاكرش لبق نم يرارحلا سابتحلاا

تازاغ تاثاعبنا صّخ اميف ةحضاو فادهأو دودح عضو ةدّشب حصنيُ ،كلذك
.زاغلاو طفنلا عاطقب ةصّاخلا ةيّهيجوتلا ئدابملا بناج ىلإ ،يرارحلا سابحنلإا
تاثاعبنا نم فعاضي نأ هنأش نم عاطقلا اذه وّمن نّلأ ةغلاب ةيّمهأ كلذ يستكيو
  .نانبل يف نوبركلا

رثلأا تامييقتل ديدج موسرم رادصإ مّتيس ناك اذإ ام لوح رارق ذاختا نيعتي امك
نّأ لاقملا اذه ودّعم ربتعيو .نانبل يف زاغلاو طفنلا تاطاشنب ةصّاخلا يئيبلا
ىلع ،زاغلاو طفنلا ةطشنلأ ةيّئيبلا تامييقتلل اًدديّج اًراطإ رفّوي يلاحلا موسرملا
ةلصتّملا يئيبلا رثلأا تاسارد دادعإ لوح ةيّهيجوت ئدابمب هلامكتسا متي نأ
رثلأا مييقت تاءارجإ ريوطت اًضيأ نيّعتيو .زاغلاو طفنلا عاطق يف ةددّحم ةطشنأب
ام ىلع قفاوتلا اًضيأ مهملا نمو .اهسايقو رطاخملا مييقت قرط ديحوتل يئيبلا
ةصاخو ،فاشكتسلاا ةلحرمل يئيبلا رثلأا مييقت ةساردل ةجاح كانه نوكتس اذإ
ر--ف--ح---لا ة---طشنلأ ة---بسن---لا---ب
ن-ك-م-ي يت-لاو ،يفاشك-تسلاا
ةميخو ةيئيب راثآ اهل نوكي نأ
وٍ-ح-ن ى-ل-ع ا-ه-ترادإ مّ-ت-ت م-ل اذإ

ع-م ل-ما-ع-ت-لا ءوس نإ .م-ئلا-م
ة-ل-حر-م يف ر-ي-خأت-لا ى-لإو ىر-ب-ك ة-ي-ب-عش ةضرا-ع-م ى-لإ يدؤي د-ق ة-لأسم-لا هذ--ه
يف ةلومشم اهعاونأ ىلع صيخارتلا رادصتسا تابلطتم نّأ مغرو .بيقنتلا
رادصلإ ةمزلالا تاءارجلإاو طورشلاو دودحلا حيضوت دعب مّتي مل هنأ لاّإ ،عيرشتلا

تاثاعبنلااو فيرصتلا صخر رادصإ ةيّلوؤسمب دهعيُ نأب حصنيو .صيخارتلا هذه
ةصخرلا يف ةروكذملا فيرصتلا دودحو .ةئيبلا ةرازو ىلإ تافلّخملا نم صلختلاو
فيرصتلا دودح قيبطت نكميو .رفحلا ةيّلمعل يفارغجلا عقوملاب ةصّاخ نوكت دق
مظنلا لثم) ةساسّح تلابقتسم مّضت لا يتلا قطانملا ىلع رحبلا يف ةماعلا

فارطأب ةناعتسلاا  تاءارجإ ديدحت  نم دب لا
شيتفتلاو ةعجارملا تايّلمع ءارجلإ ةثلاث
قيقدتلاو

رادصإ مّتيس ناك اذإ ام لوح رارق ذاختا نيعتي
ةصّاخلا يئيبلا رثلأا تامييقتل ديدج موسرم
 زاغلاو طفنلا تاطاشنب
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ضرف عم ،(كامسلأا دئاصم نم ةبيرقلا قطانملا وأ ةمّهملا ةيّرحبلا ةيّجولوكيلإا
قرحلا صيخارتب قلّعتي اميفو .ةساسّحلا/ةمّهملا قطانملا ىلع ةمارص رثكأ دودح
ةقاطلا ةرازو نع ردصت نأ لبق ةئيبلا ةرازو لبق نم اهتعجارم نم دّب لا ،سيفنتلاو
 .ةيطفنلا ةطشنلأا دعاوقو ةمظنأ يف صوصنم وه امك ،هايملاو

فلتخم نيب تايّلوؤسملا عيزوت نيّعتي ،ققحتلا/ذافنلإا/ةباقرلا تايّلآ صّخ اميفو
عاطق ةرادإ ةئيه نيب مهافت تاركّذم عيقوت للاخ نم نيينعملا ةقلاعلا باحصأ

،ةيّنعملا تا-ط-لسلاو لور-ت-ب-لا
ىلع ،ةئيبلا ةرازو اهنم اميّس

عاطق ةرادإ ة--ئي--ه ى--لو--ت--ت نأ
ىلعةباقرلا ةيّلوؤسم لورتبلا

يف تارييغتلا دصر ماهم ةئيبلا ةرازو ىلإ دهعي ،ةطشنلأا ديعص ىلع شيتفتلا
ريغو ةيّرود شيتفتو قيقدت تايّلمع يرجت نأ اهيلع نيّعتي امك ،ةيئيبلا تارشؤملا

يتلا ةيّئيبلا ةرادلإا ططخو صخرلا يف ةدراولا طورشلا  ةقباطم نامضل ةنلعم
ةقباط-م-لا ر-يرا-ق-ت رادصإ ى-لإ ة-فاضلإا-ب ،يئي-ب-لا ر-ثلأا م-ي-ي-ق-ت تاسارد ا-ه-حر-ت-ق-ت
كلذكو ،شيتفتلا ءارجلإ ثلاث فرطب ةناعتسلاا تاءارجإ ديدحت اًضيأ بجيو .ةيّونسلا
 .ثداوحلا يف قيقحتلل ةلّقتسم ةمظّنم تامدخ ىلإ ءوجللا رايخ ةسارد

ةقيثو دادعإ نيّعتي ،اهل ةباجتسلإاو ئراوطلا تلااحل بهّأتلاب لصتّي اميف امأ
ةقلعتملا تايّلوؤسم-لاو راودلأا ا-م-ك ئراو-ط-لا تاءار-جإ ددّ-ح-ت ة-لصّف-م ة-يّ-ه-ي-جو-ت
ىلع لورتبلا عاطق ةرادإ ةئيه لمعتو .اهفلاتخا ىلع ئراوطلا تلااح لحارمب
عيمج عم قيسنتلاب يطفنلا برّستلاب ةلثّمتملا ئراوطلا تلااحل ةيّنطو ةطّخ ريوطت
طفنلل ةمادتسملا ةيمنتلا عورشم راطإ نمض كلذو ،نييّنعملا ةقلاعلا باحصأ
رباعلا نواعتلا زيزعتل تايّلآ ءاسرإ ةرورض ىلإ فضأ ،ليدوس - نانبل يف زاغلاو
 .ةيّئيبلا ةرادلإا لاجم يف دودحلل

ةماعلا ةسايسلا صخلم لوح
وه ةماعلا ةسايسلا صخلم
لكشب ردصت ةريصق ةروشنم
ينانبللا زكرملا نع مظتنم
عيضاوم للحت تاساردلل

ةيعامتجاو ةيداصتقاو ةيسايس
يف تايصوت مدقتو ةيساسأ
ةحيرشل ةماعلا تاسايسلا
رارقلا عانص نم ةعساو
.ماع هجوب روهمجلاو

تاساردلل ينانبللا زكرملا لوح
ينانبللا زكرملا سسأت
وه .989١ ماع يف تاساردلل

،توريب يف هرقم ثاحبلأل زكرم
ةدياحمو ةلقتسم هترادإ

ةرصانمو جاتنإ هتمهم ،اًيسايس
ىلإ ىعست يتلا تاسايسلا
يف ديشرلا مكحلا نيسحت
،ةيزكرملالا لثم تلااجم
ةيلاملاو ،ةيداصتقلاا ةيمنتلاو
.زاغلاو طفنلاو ةماعلا

انب لاصتلإل
تاساردلل ينانبللا زكرملا
رشاعلا قباطلا ،تاداسلا جرب

نويل عراش ،55-٢١5 .ب.ص
نانبل ،توريب سأر

+ ١٠3997١١٦9 :ت
+ ٢٠3997١١٦9 :ف

info@lcps-lebanon.org
www.lcps-lebanon.org

LCPS

ءدبلا لبق ةيئيبلا صيخارتلا طورش ريوطت بجي
راغلاو طفنلاب ةقلعتم تاطاشن يأب




